



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, December 1983

GUIDELINES FOR THE MANAGEMENT OF THE EUROPEAN SOCIAL FUND (1)

On a proposal from Mr Richard, the Commission has adopted the Guidelines for the Management of the European Social Fund for the years 1984 to 1986. These Guidelines cover the initial period of implementation of the new rules adopted by the Council on 17 October 1983 following the review of the Fund.

In view of the imbalance between the volume of eligible applications for assistance submitted and the ESF's available appropriations, the Commission will, as in the past, decide which applications deserve to be given priority for financing. The new Council Decision lays down that the Guidelines are "for determining those operations which reflect Community priorities as defined by the Council and in particular the action programmes in the area of employment and vocational training". Under the circumstances this means giving priority to certain types of action and in particular those which :

- contribute to the realization of the "social guarantee" and promote the employment of young people under the age of 25 and in particular those whose qualifications are inadequate or inappropriate;
- assist industrial reconversions or restructurations, which promote technological change in small and medium-sized undertakings or which facilitate innovation in those sectors of the economy which are of particular importance for the future of the European economy;
- contribute to the creation of additional jobs;
- facilitate the social and vocational integration of certain categories of persons;
- have an innovatory character, falling within the framework of Community action programmes and contributing to the development of the Member States' policies and practices.

The other objective covered by the Guidelines is the concentration of assistance from the Fund, as laid down by the new Decision, on schemes to benefit young people and to benefit the six most disadvantaged regions (2) and other areas with high, persistent unemployment and those undergoing industrial and sectoral restructuration. To identify these areas, the Commission has used, for a transitional period, a list setting out all the priority regions defined in the previous rules and the areas of industrial and sectoral restructuration.

./..

(1) COM(83) 711 final

(2) Greenland, Greece, the French Overseas Departments, Ireland, the Mezzogiorno and Northern Ireland

The Commission is continuing its endeavours, in accordance with the Council's request, with a view to submitting proposals by 1 July 1984 to bring about regional concentration by means of a reliable statistical system.

In combining both objectives, the Guidelines provide special treatment for a fairly wide range of operations in the priority regions and areas and a more limited number of operations outside these areas.

The absence of regional limitations for certain operations makes it possible for the Commission, as in the past, to reinforce some Community objectives relating, for example, to the introduction of new technologies or the promotion of positive action to help women. It also makes it possible to give special treatment to operations in the "black spots", i.e. in the areas in which the unemployment rate is exceptionally high as compared with the national average.

The Commission is approving eligible applications for assistance, beginning with "priority" applications. Where the appropriations available under a budgetary item do not make it possible to finance all the applications submitted, a reduction is made - as in the past - calculated on the basis of the volume of applications which remain to be approved per Member State, the method used to make this reduction being adapted to take account of the Fund's new budgetary structure. It is up to the Commission, after consulting the Member States, to select the applications to be financed in their entirety, taking into account that Fund aid is supplementary to national financing, along with those regional employment imbalances which are particularly acute.

At the same time as adopting the Guidelines, the Commission is ruling on a number of administrative provisions relating to the new Fund and in particular on the new forms for applications for assistance and claims for payment. All this new documentation, to be published forthwith in the Official Journal, will be made available to potential promoters both by the Commission and through the relevant authorities in each Member State responsible for the official lodging of applications for assistance. For the 1984 financial year, which will be a year of transition, the Commission is to rule by 13 July on the applications to be lodged before 13 March 1984.



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMORANDUM  
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, décembre 1983

LES ORIENTATIONS POUR LA GESTION DU FONDS SOCIAL EUROPEEN <sup>(1)</sup>

La Commission vient d'adopter, sur proposition de M. RICHARD, les orientations pour la gestion du Fonds Social pour les exercices 1984-86. Ces orientations portent sur la première période de mise en oeuvre des nouvelles règles adoptées par le Conseil le 17 octobre 1983 suite au réexamen du Fonds.

Etant donné la disproportion entre le montant des demandes de concours éligibles présentées et les crédits disponibles au FSE, c'est la Commission qui, comme par le passé, décide quelles demandes méritent une priorité pour le financement. Selon la nouvelle Décision du Conseil les orientations sont "destinées à déterminer les actions répondant aux priorités communautaires définies par le Conseil et notamment aux programmes d'actions dans le domaine de l'emploi et de la formation professionnelle". Il s'agit en l'occurrence de donner priorité à certains types d'actions et notamment celles qui :

- contribuent à la réalisation de la "garantie sociale" et favorisent l'emploi des jeunes de moins de vingt-cinq ans et notamment ceux dont les qualifications sont insuffisantes ou inadaptées ;
- accompagnent une reconversion ou une restructuration d'entreprise, qui favorisent la mutation technologique des petites et moyennes entreprises, ou qui facilitent l'innovation dans les secteurs d'activité qui sont particulièrement importants pour l'avenir économique de l'Europe ;
- contribuent à la création d'emplois supplémentaires ;
- facilitent l'insertion socio-professionnelle de certaines catégories de personnes ;
- ont un caractère novateur, se situant dans le cadre de programmes d'action communautaire et contribuant au développement des politiques et des pratiques des Etats membres.

L'autre objectif visé par les orientations est la concentration de l'intervention du Fonds, prévue par la nouvelle Décision, portant sur les actions, d'une part, en faveur des jeunes, et, d'autre part, en faveur des six régions les plus désavantagées (2) ainsi que des autres

(1) COM(83)711 final

(2) Le Groenland, la Grèce, les départements français d'outre-mer, l'Irlande, le Mezzogiorno et l'Irlande du Nord

zones de chômage élevé et de longue durée et en restructuration industrielle et sectorielle. Pour identifier ces zones, la Commission a eu recours, pour une période transitoire, à une liste comprenant l'ensemble des zones prioritaires définies dans l'ancienne réglementation et des zones de restructuration industrielle et sectorielle.

La Commission poursuit des travaux, conformément à la demande du Conseil, en vue de présenter des propositions avant le 1 juillet 1984 visant à effectuer la concentration régionale par un mécanisme statistique fiable.

En combinant ces deux objectifs, les orientations prévoient que soient privilégiées une gamme assez large d'actions dans les régions et zones prioritaires, ainsi qu'une série plus limitée d'actions qui sont menées en dehors de ces zones.

L'absence de limitations régionales pour certaines actions permet à la Commission, comme par le passé, de valoriser quelques objectifs communautaires concernant par exemple l'introduction des nouvelles technologies ou la promotion d'actions positives en faveur des femmes. Il permet également de privilégier des actions menées dans les "black spots", c'est-à-dire dans les zones où le taux de chômage est exceptionnellement élevé par rapport à la moyenne nationale.

La Commission agrée les demandes de concours éligibles en commençant par les demandes dites prioritaires. Lorsque les crédits disponibles à un poste budgétaire ne permettent pas de financer intégralement les demandes introduites, il est procédé comme par le passé à une réduction calculée sur le montant des demandes restant à agréer par Etat membre, la méthode utilisée pour effectuer cette réduction étant adaptée pour tenir compte notamment de la nouvelle structure budgétaire du Fonds. C'est la Commission, qui, après consultation des Etats membres, choisit les demandes à financer entièrement, en tenant compte de l'aspect "additionnel" de l'intervention communautaire ainsi que des déséquilibres régionaux de l'emploi particulièrement aigus.

En même temps que l'adoption des orientations, la Commission statue sur une série de dispositions administratives concernant le nouveau Fonds, et notamment sur les nouveaux formulaires de demandes de concours et de paiement. Toute cette nouvelle documentation, à publier d'ores et déjà au Journal Officiel, sera mise à la disposition des promoteurs potentiels tant par les services de la Commission que par le truchement des autorités compétentes de chaque Etat membre qui sont responsables pour l'introduction officielle des demandes de concours. Pour l'exercice 1984, qui sera une année de transition, la Commission doit statuer avant le 13 juillet sur les demandes qui sont à introduire avant le 13 mars 1984.